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زهره شور شد  
روایت سارا  سبزی از آخرین وضعیت سد چمشیر
و خطر نابودی زمین های کشاورزی

خالی ماندن 40 درصدی سد ها  
گفت وگو با احد وظیفه رئیس مرکز ملی خشکسالی
و مدیریت بحران سازمان هواشناسی کشور

سال بنزین 
نظرخواهی از کارشناسان درباره دو سناریوی دولت 
برای مسئله سوخت

بیست و نهمین 
شماره سیاست نامه 
منتشر شد 

امیدواری به نوازندگانی از نسل جوان 
گفت وگو با آروین صداقت کیش رهبر ارکستر و شهریار قیدارپور کنسرت  مایستر

ســازهای ایرانی را در فاصله ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۸ برگزار کرد. 

فعالیت این ارکستر در سال ۱۳۹۸ با همه گیری ویروس کرونا متوقف 

شــد و این توقف با اعتراضات ســال ۱۴۰۱ ادامه پیــدا کرد. آرمان 

نــوروزی در پایان ســال ۱۴۰۱ در تماس با من از برنامــه اش برای از 

سرگیری فعالیت های ارکستر گفت و این که پس از مشورت هایی به 

این نتیجه رسیده  است که من رهبری ارکستر را برعهده بگیرم. طی 

جلساتی که با یکدیگر برگزار کردیم درنهایت به این نتیجه رسیدیم که 

می توانیم توافق پیدا کنیــم. ما در ابتدای کار فراخوانی برای جذب 

نوازنده منتشــر کردیم. نوازندگان نوجوان و جوان بسیاری در رنج 

ســنی میــان ۱۶ تــا ۲۵ ســال در ایــن فراخــوان شــرکت کردند و 

هیئت داوران؛ متخصصانی از هر ساز، به داوری کار آن ها نشستند. 
Ó 

 در ایــن مرحله چه شــرایطی برای جــذب نوازندگان وجود 
داشت؟  

صداقت کیش:یکــی از شــرایط، مهــارت در نوازندگی بــود. این که 

نوازنــدگان چطور ســاز می زنند، نه این که چند ســال اســت ســاز 

می زنند و دیگری، توانایی در سولفژ. شرط دیگری که اگرچه چنان 

نمی توان به دقت به سنجش آن برآمد، گروه نوازی بود که موردتوجه 

هیئــت داوران قرار گرفت. ضمن این که می دانســتیم همگی آن ها 

بدون شک از آموزه هایی درخصوص ردیف برخوردارند و سنجشی 

دراین خصوص صورت ندادیم. 
Ó 

 اشاره کردید که استقبال خوبی هم صورت گرفت. 

صداقت کیش: بله و ما به اســتعدادهایی برای تشــکیل دو ارکستر 

دســت پیدا کردیم و ارکســتری اصلی و ارکستری پشتیبان شکل 

دادیم. بخشی از هدف شــکل گیری این ارکستر بی شک آموزشی 

بود، اما قسمت اعظم آن به فراهم کردن امکانی برای اجرای موسیقی 

برمی گشت. ما در دومین دور فعالیت ارکستر سازهای ایرانی جوانان 

ایران مشاهده کردیم که برخی نوازندگان این ارکستر کمتر به جنبه 

آموزشی آن نیازمندند و می توان به مدد حضور آن ها استانداردهایی 

را رعایت کرد. به گونه ای که ابدا نیاز نیست پیش از روی صحنه رفتن 

عذری خواســت و کم وکاست اجرا را به کم سن وسالی نوازندگان آن 

مرتبط دانســت چون اجرای شان بی کم وکاســت است یا دست کم 

حدنصابی در آن رعایت می شود. پس هدف اصلی به سمت وسوی 

اجرای موسیقی با سازهای ایرانی تغییر مسیر داد و این چیزی بود 

که بیش از هر چیز دیگر برای مان اهمیت پیدا کرد. هدف دیگر خانه 

هنــر نوین، آرمان نوروزی و من این بــود که این امکان تنها مختص 

نوازندگان ساکن تهران نباشد و نوازندگان دیگر نقاط ایران نیز از آن 

برخوردار باشند. برای همین است که اکنون می توانم اشاره کنم که 

نیمی از اعضای ارکستر ساکن شهرهایی جز تهرانند و با وجود همه 

دشــواری ها، هر هفته برای تمرین به تهران می آیند. شاید برای تان 

جالب باشد که بدانید در فراخوان اولیه ارکستر نوازندگانی از کاشمر، 

سنندج، شیراز، کرمان، اهواز، بندرعباس و... حضور داشتند. 
Ó 

 این تمرین ها نمی توانست به صورت آنلاین انجام شود؟ 

صداقت کیــش: خیر. در تمریــن این نوع ارکســتر نوازندگان حتماً 

 بایــد کنش های عملــی و کلامی رهبر را از نزدیک مشــاهده کنند. 

مشاهده ای که به شکل آنلاین امکان پذیر نیست. 
Ó 

 تا اینجای کار هستیم، می خواهم شــهریار قیدارپور هم از 

نحوه پیوستن خود به ارکستر بگوید. 

 شهریار قیدارپور: همان طور که اشاره شد من نیز 

از طریق فراخوان به این ارکستر پیوستم و پس از 

پذیرفتــه شــدن در ارکســتر به لطــف رهبر آن 

به عنوان مایســتر انتخاب شــدم. نکتــه ای که 

می خواهم به آن اشاره کنم این است که علاوه بر اهداف مورد اشاره 

ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران و ایجاد فرصتی برای اجرا توسط 

جوانان، برای من رویکرد آموزشــی آن نیز مشــهود و مطلوب بود. 

رویکردی کــه از قدرت تصحیح ایــرادات احتمالی نظام آموزشــی 

برخوردار اســت و به عقیده مــن می تواند جای خالــی پرداخت به 

گروه نوازی ارکســتر را در این نظام پر کند. درنتیجه من در تمرینات 

مســتمر ۷ ماهه مان رویکردی آموزشــی را نیز در لایه زیرین اهداف 
احساس می کردم. 

 صداقت کیش: در اهمیت گروه نوازی مورد اشاره شهریار قیدارپور 

همین بس که مجموعه بزرگی از آثار آهنگسازان پیشکسوت و جوان 

نیازمند گروه  نوازی های بزرگ و اجرا توســط ارکســتر است. بخش 

اعظمی از این آثار بیــش از یک بار رنگ اجرا به خود ندیده اند و پس 

از ساخته شدن توسط آهنگساز تنها یک مرتبه به وسیله ارکستری 

که خود او فراهم آورده است، روی صحنه رفته اند. این اجراها حتی 

در مــواردی در قالب کنار هم نشســتن قطعاتی غیرهم زمان ضبط 

شــده در استودیو شکل می گرفته است. ازســوی دیگر بسیاری از 

آهنگسازان هم نسل ما علاقه مند به نوشتن چنین قطعاتی هستند 

اما ابزاری در دست ندارند تا بشنوند که چه می سازند. پس یکی دیگر 

از اهــداف ما فراهم آوردن ابزاری بــرای اجرای این آثار بود. ما ضمن 

این که می خواســتیم موسیقی آکوســتیک خوبی را بدون تغییر و 

تقویت صوتی به گوش شنوندگان برسانیم، چیزی که از شنیدنش 

لــذت ببرند و بر ارزش فرهنگی اش واقف باشــند قصدمان این بود 

که امکانی برای اجرای همه آثار مغفول مانده و آثاری که عدم وجود 

ارکســتر، زایش آن ها را در ذهن آهنگسازان معاصر متوقف می کند 

فراهم آوریم. آن چه در مورد وضعیت گروه نوازی در نظام آموزشــی 

گفته شد هم از دید من نیز بسیار ناگوار است و این نوع از نوازندگی 

در هیچ کــدام از مقاطع چنــان که باید، مورد توجه نیســت چراکه 

تربیت نوازنده ارکســتر جزو اهداف آموزشی شان نبوده است. پس 

هنگام ورود نوازندگان به ارکســتر یا باید شــانس بیاورید و تصادفاً با 

نوازندگانی آموخته در این مورد مواجه شوید  ـمی گویم تصادفاً چراکه 

 ـیا گروه نوازی را از طریق  جزئی از موارد آموزشی شــان نبوده اســت 

تمرین قطعات به آن ها بیاموزید. ضمــن این که نوازندگان ورود پیدا 

کرده به ارکســتر ازطریق فراخوان، مراتب نیازهای اولیه به آموختن 

گروه نوازی را از ســر گذرانــده بودند و با تمرین قطعات پله پله پیش 

رفتند. این مجموعه اهداف تا امروز و تا آن جایی که توان داشــته ایم 
محقق شده است. 

Ó 

 می خواهم بدانم به عقیده شما سازهای ایرانی خود از میل 

به گروه نوازی و ظرفیت آن برخوردارند یا خیر؟ بیشــتر از آن 

جهت می پرسم که گوش های ما از موسیقی ارکسترال بیش 

از هر چیز میل به شــنیدن نــوای غربی دارد با این حســاب 

اساســاً می توان گفت، گروهی از سازها بیش از گروهی دیگر 

از ظرفیت ســاخت موسیقی ارکســترال برخوردارند یا این ما 
بزرگداشت  مهرجویی در ایتالیا 

دانشــگاه شرق شناســی ناپــل با نمایــش فیلم 

ســینمایی »لامینــور«، آخریــن اثــر داریــوش 

مهرجویی، بزرگداشتی برای این فیلمساز فقید 

برگــزار می کنــد. ایســنا ضمن اعــام این خبر 

نوشت، زمان این برنامه ساعت ۱۷، روز ۱۸ آوریل 

)۳۰ فروردین ماه( در دانشگاه شرق شناسی ناپل  

)Pallazzo Corigliano(، دپارتمــان مطالعات 

آســیایی، آفریقایــی و مدیترانــه اســت. ناتالیا 

تورنسلو، استاد دانشگاه در این برنامه سخنرانی 

خواهد کــرد. بزرگداشــت داریــوش مهرجویی 

بخشــی از نشســت ســینمای ایــران در ایــن 

دانشــگاه ایتالیایی اســت که با موضوع تنهایی 

و جســت وجوی هویت در سینمای معاصر ایران 

بــا حضور آنتونیا شــرکا، منتقد ســینمای ایران 

برگزار خواهد شــد. »لامینــور« به تهیه کنندگی 

رضا درمیشــیان تولید شــده و محمــد اطبایی 

)مســتقل های ایرانی( پخش کننده بین المللی 

این فیلم اســت. داریوش مهرجویی، فیلمســاز 

سرشناس سینمای ایران و وحیدیه محمدی فر، 

همسر او ۲۲ مهرماه ۱۴۰۲ در خانه شان  به قتل 
رسیدند. 

فــرهنـگ
CULTURE
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از زمان انتشــار فراخوان جذب نوازنده به ارکســتر ســازهای ایرانی جوانان ایران در 

پایان خردادماه 1402 تا برگزاری کنســرت توسط این ارکستر در 12 اسفندماه همان 

سال، بیش از 8 ماه به طول نیانجامید. زمان کوتاهی که آروین صداقت کیش، رهبر 

این ارکســتر می گوید طی آن چنان نوازندگان مشــتاق، جــدی، آموزش دیده و توانا 

در نواختن ســازهای تخصصی شــان از گوشه گوشــه ایران دیده که حیرت زده شده 

است و به آینده موسیقی کلاســیک ایرانی امیدوار. این امیدواری از پس دوباره بر پا 

ایستادن ارکستر ســازهای ایرانی جوانان ایران حاصل شــده است. ارکستری که در 

سال 13۹3 با عنوان »بنیاد ارکستر نوجوانان و جوانان ایران« توسط آرمان نوروزی 

تأســیس شــد و در تیرماه سال 13۹7 »ارکســتر ســازهای ملی نوجوانان و جوانان 

ایــران« را به همــت جمعــی از دانش آموختگان رشــته های آهنگســازی و نوازندگی 

ســاز ایرانی پدید آورد. ایــن اتفاق تحت رهبری مهرداد میرزایی شــکل گرفت، اما با 

شــیوع ویروس کرونا و همه گیری آن دچار توقف شد. این توقف تا پایان سال 1401، 

هنگامی که نــوروزی از صداقت کیش خواســت رهبری این ارکســتر را برعهده بگیرد 

ادامه داشت. برگزاری کنســرت 12 اسفندماه 1402 ارکستر ســازهای ایرانی جوانان 

ایــران در پردیس تئاتر شــهرزاد بهانه ای شــد تــا از آروین صداقت کیــش، رهبر این 

ارکستر و شهریار قیدارپور، کنسرت مایستر آن بخواهیم از تجربه  امیدوارکننده خود 

بگوینــد. تجربه امیدوارکننــده ای که آروین صداقت کیش؛ متولــد 13۵3 در تهران، 

آهنگساز، پژوهشگر، منتقد و مدرس موسیقی از معاشرتی 8 ماهه با جوانانی شبیه 

به شهریار قیدارپور به دست آورده اســت. قیدارپور متولد سال 1377 در کردستان 

اســت. دانش آموخته هنرســتان موسیقی پســران تهران و کارشناســی موسیقی از 

دانشگاه گیلان که به عنوان استعداد درخشان در مقطع کارشناسی ارشد وارد رشته 

اتنوموزیکولوژی دانشگاه تهران شد. آن چه در ادامه می خوانید حاصل گفت وگو با 

این رهبر ارکستر و کنسرت مایستر است. 

خبرنگار گروه فرهنگ
نرگس کیانی

بوده ایم که از آن ظرفیت چنان که باید و شاید بهره  نبرده ایم؟ 

صداقت کیش: در موسیقی ایرانی ازیک سو براساس برخی تجربه های تاریخی و 

ازسوی دیگر براساس برخی ملاحظات تئوریک و صداشناختی می توان به این 

پرسش پاسخ داد. این ظرفیت، براساس تجربه های تاریخی وجود دارد و چنان چه 

می دانیم قطعات متعددی ســاخته شده اند که به هیچ صورت نمی توان آن ها را 

خارج از موسیقی کلاسیک ایرانی دسته بندی کرد. مثل هنگامی که فرامرز پایور، 

گروهی ۲۴ چهار نفره را با حضور نوازندگانی چندگانه از برخی سازها روی صحنه 

برد و در برخی از قطعاتش برای شــان چندین خط موسیقایی نوشت یا وقتی که 

پرویز مشکاتیان، حسین علیزاده و دیگران قطعاتی با چنین ترکیب هایی نوشتند 

یا زمانی که حسین دهلوی، ارکستر مضرابی را شکل داد و خالقی، صبا و دیگران 

برای ارکســترهایی در رادیو،  قطعاتی نوشــتند و به اجرای آن ها پرداختند. پس 

پاسخی که ناگزیر از آنیم این است که با چنین تجربه  تاریخی، ظرفیت مذکور پیش 

روی ماست. ازسوی دیگر نخستین مسئله مطرح شده در ملاحظات تئوریک و 

صداشناختی در این مورد آن است که در موسیقی ایرانی قطعات برای چندنوازی 

نوشته نشده اند، اما این مسئله فارغ از میزان دقت لحاظ شده در آن که چندان 

مورد اعتماد من نیســت ارتباطی به این که مــا از این به بعد چه می کنیم، ندارد. 

به عبارت دیگر اگر این ظرفیت وجود هم نداشــته است، ما می توانیم فراهم اش 

آوریم. ضمن این که می پذیریم برخی از ســازهای ما برای ورود به ارکستر از لحاظ 

ظرفیت های صداشــناختی با مشکلاتی مواجه اند. مشــکلاتی که به نظر من، 

موانعی قطعی به شمار نمی آیند و با پیشبرد تجربه ها و شکل گیری نیاز به اصلاح 

می توان بر آن ها فائق آمد. به عنوان مثال در ساز سنتور شاهد نمونه هایی هستیم 

که با تکنیک هایی مشــکلات آن برای گروه نوازی را از میان برداشته اند و در این 

مورد تجربه  شهریار قیدارپور، نوازنده سنتور و ارکسترمایستر به عنوان نمونه ای 

عملی از ارزش شنیده شدن برخوردار است. 

 قیدارپور: به عقیده من، یکی از چالش های اصلی پیش روی ســازهای ایرانی در 

ارکســترنوازی مسئله کوک اســت. وجود یا عدم وجود ظرفیت مورد اشاره شما 

هم فارغ از بعد تاریخی موضوع به این مسئله برمی گردد و چالشی می سازد که 

برای ما شــامل حدود ۸۰۰ سیم از ۴۳ ساز گوناگون بود که گاهی چیزی بالغ بر 

یک ســاعت از وقت تمرین را به خود معطوف می کرد و نیازمند چک شدنی دانه 

به دانه با تیونر بود. یکی از دغدغه های ما برای رسیدن به سونوریته مدنظرمان 

همین مســئله بود و بارها و بارها بــا تاملی مضاعف برای تعیین فرکانس فواصل 

قطعات اجرایی همراه می شد و چنین مرتبه تست شد و تغییر پیدا کرد تا درنهایت 

به نتیجه مدنظر و صدای مطلوب مان رســیدیم. درنتیجه معتقدم، رســیدن به 

کودک درســت و نگه داشتن آن در ســازهای ایرانی، نیازمندی اصلی آن ها برای 
گروه نوازی است. 

Ó 

 با این حساب آن چه می تواند مجموع این پرفورمنس را تحت الشعاع قرار 

دهد، لحظه ای است که می خواهید از دستگاهی با یک کوک به دستگاهی 

دیگر با کوکی دیگر بروید. معتقدید این وقفه های ایجادشده از امکان حذف 

و حرکت به سمت استانداردهای جهانی برخوردارند؟ 

صداقت کیش: به عقیده من، تنها ســاز ایرانی که می توان به مشکلات آن برای 

ورود به گروه نوازی اشــاره کرد، سنتور کلاســیک و تغییر نایافته است؛ سنتور 

کلاســیک با تعداد خرک کمتــر از نمونه های تغییریافته و فاقــد پرده گردان. در 

این نوع از سنتور هنگام تغییر قطعات از مایه های ناهمخوان امکان گروه نوازی 

از میان می رود. به عنوان مثال اگر ســنتوری برای شــور سل کوک شده باشد و 

قطعه بعدی از بیات اصفهان باشد با آن سنتور ابدا نمی توان به گروه نوازی ادامه 

داد. در مورد دیگر ســازها ازجمله تار، عود، قانون، کمانچه و... این مشکلات نه 

با این شــدت که تنها گاهگاهی بروز پیدا می کنند و با تغییری کوچک می توان 

به گروه نــوازی ادامه داد. در نظر گرفتن این موضوعات ازجمله کارهایی اســت 

که آهنگســازان برعهده می گیرند و به عنوان مثال در نظر دارند که اگر قطعه ای 

به ســرعت در حال نواخته شدن اســت از امکان مایه گردانی برخوردار نیست و 

باید فکری برای آن کرد. نکته ای که گاهی اوقات در موســیقی کلاسیک غربی 

نیز دیده می شــود. نمونه ساده آن این که شما نمی توانید پاساژی بسیار طولانی 

به لحاظ زمانی و ســریع برای نوازندگان سازهای بادی بنویسید و دلیلش این که 

باید جایی برای نفس کشیدن آن ها در نظر گرفت. این ها به عنوان جزئی از دروس 

ارکستراسیون مسائلی است که آهنگسازان آن ها را در نظر می گیرند و نمونه اش 

را می توان در قطعه »نخســت گلبانگ مضرابی« ازجمله قطعات اجراشــده در 

کنسرت ۱۲ اسفندماه ۱۴۰۲ ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران دید و دریافت 

که حسین دهلوی هنگام مایه  گردانی ها چگونه به این که کدام سازها از عهده کار 

برخواهند آمد، اندیشیده است و به این که کدام ساز کدام مایه را عوض کند و کدام 

مایه را کدام ساز دیگر. درنتیجه می توان چنین برداشت کرد که اندیشه پیشرفته 

ارکستراسیونی آهنگســازان موســیقی ایرانی چنان که در آثار حسین دهلوی 

مشاهده می شــود، می تواند به بهره برداری درســت از ظرفیت حضور سازهای 

گوناگون برای گروه نوازی منجر شــود. نکته دیگری که باید اشاره کرد این که ما 

درحال حاضر به نمونه هایی تغییر یافته از این سازها نیز دسترسی داریم. به عنوان 

مثال، نی کلیددار یا ســنتور با پرده گردان؛ مشــهور به ســنتور هفت دســتگاه 

می توانند همه فواصل مورد نیاز را دسترس پذیر کنند. 
Ó 

 نکته دیگری که می خواهم درخصوص آن صحبت کنیم و تصور می کنم 

از اهمیت بسیار بالایی برخوردار باشد، چرخه اقتصاد چنین ارکسترهایی 

است. می خواهم بدانم احتمال حمایت شــدن نوازندگان ازسوی ارکستر 

و کســب درآمدهــای ماهانه ســاختار حرفه ای توســط نوازنــدگان چنین 

ارکسترهایی را باید بسیار دور از دسترس دانست؟ 

صداقت کیــش: من چنین ایــده ای را آن چنان کــه می گویید، دور از دســترس 

نمی دانم اما نکته ای که باید در ســوال تان تصحیح کنم این که ارکســتر سازهای 

ایرانی جوانان ایران نیســت که نوازندگانش را حمایــت می کند، بلکه نوازندگان 

هستند که ارکستر را حمایت می کنند. ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران با ایده 

پرداخت حق عضویت توسط اعضاء شکل گرفت. شیوه ای که در خارج از ایران 

نیز دیده می شود و ارکسترهایی براساس آن شکل می گیرد. من و آرمان نوروزی 

نیز آن را از نمونه های اروپایی آموخته بودیم. با پرداخت این حق عضویت نسبتاً 

مختصر هزینه های ارکســتر ازجمله استفاده از تمرین دهندگان حرفه ای تامین 

می شود. ضمن این که ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران ملزم به پرداخت هزینه 

عمده ای که صرف اجاره مکان تمرین می شــود، نیست و این مکان توسط خانه 

هنر نوین در اختیار آن قرار گرفته و تنها در مواردی معدود پیش آمده است که به 

علت فشار تمرین ها ناگزیر از اجرای سالنی برای تمرین شده باشیم. چشم انداز 

پیش روی ما حمایت از نوازندگان به لحاظ اقتصادی است و امیدواریم از این لحاظ 

به سمت تبدیل شدن به ارکستری حرفه ای گام برداریم و جریانی میان نوازندگان، 

تمرین، اجرا و مسائل اقتصادی شکل دهیم. 
Ó 

 اگر بخواهیم جزئی تر به اجرای ۱۲ اســفندماه ارکســتر سازهای ایرانی 

جوانان ایران بپردازیم، می خواهم بدانم اجرا در پردیس تئاتر شهرزاد برای 

خودتان رضایت بخش بود؟ 

صداقت کیش: رضایت از سالن محل اجرا به مسائل گوناگون برمی گردد و یکی از 

عمده  ترین آن ها وضعیت آکوستیک سالن است. باتوجه به مختص اجرای تئاتر 

بودن سالن های پردیس تئاتر شهرزاد تصور ابتدایی ما دور بودن بسیار آن از سالن 

مطلوب مان بود اما بعدتر که صدادهی تمرین ها، اجرا و نسخه های ضبط شده را 

شنیدم به این نتیجه رسیدم که به آن حد مشکل زا نبوده و دشواری ایجادشده 

بیش از امکانات ســالن به ســختی ذاتی ضبط چنین اجراهایی و صداگیری از 

آن ها برمی گشــته است. مسئله دیگر به امکانات سالن ازجمله مکانی مناسب 

بــرای حضور نوازندگان پیش از اجرا و نکاتی ازاین دســت مربوط بود که می توان 

گفت، در پردیس تئاتر شــهرزاد با پیچیدگی هایی همراه بود. ضمن این که تصور 

می کنم، بهترین صدادهی ارکستری مانند ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران 

در تــالار رودکــی اتفاق می افتد. اشــاره کردم که یکی از اهداف ما رســاندن یک 

موسیقی آکوستیک خوب بدون تغییر و تقویت صوتی به گوش شنوندگان بود 

و میکروفون هایی هم که در ســالن مشاهده کردید جز برای قطعه اول؛ »مقدمه 

بیات ترک« )پنج گان مضرابی و کوبی(، اثر محمدرضا فیاض شــامل ساز سه تار و 

صدای خواننده در قطعات بخش دوم تنها برای ضبط مورد استفاده قرار گرفت و 

پخشی از آن ها صورت نمی گرفت.  

قیدارپــور: نکته ای که می خواهم به آن اشــاره کنم این که باتوجه به قلت تجربه 

اکثر نوازندگان حاضر در این قبیل اجراها، چنین کنسرت هایی می توانند از جنبه 

تمرینی هم برخوردار باشند. درنتیجه معتقدم، باتوجه به نیاز اولیه ما به عنوان 

نوازندگان این ارکستر به شناخت از اجرای عمومی، روی صحنه رفتن در سالنی 

کمتر شناخته شده تر به عنوان سالن موسیقی را می توان اتفاقی مثبت ارزیابی 

کرد. نکته دیگر این که خود آرمان نوروزی هم تمایلی نداشت در این مرحله ذهن 

نوازندگان ارکستر را درگیر کسب یا عدم کسب اجازه هایی برای اجرا در مکان هایی 
خاص کند. 
Ó 

 ـبی نظمی هایی   با وجود بی نظمی هایی ناهم خوان با نظم درونی ارکستر 

که قطعاً در سالنی مانند رودکی با تیم برگزاری حرفه ای تر دیده نمی شود ـ 

چه میزان از اجرا در این سالن رضایت داشتید؟ 

قیدارپــور: من در مورد میــزان رضایت مخاطب اطلاعی نــدارم، اما ما به عنوان 

نوازندگان ارکستر، صدای یکدیگر را به خوبی می شنیدیم. 
Ó 

 می خواهم بدانم آیا پیش آمده اســت که با احساس خلأیی در صدادهی 

ارکسترال سازهای ایرانی به فکر استفاده از سازهای ابداعی و حتی گامی 

فراتر از آن، ابداع سازی جدید افتاده  باشید؟ 

صداقت کیش: ما در اجرای ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران از چنین سازهایی 

استفاده نکردیم، اما من مانعی هم بر سر راه این موضوع مشاهده نمی کنم و اگر 

زمانی کمبودی در مجموعه صداهای موردنیازمان احساس کنیم قطعاً یا از آن چه 

موجود است اســتفاده خواهیم کرد یا حتی گامی فراتر خواهیم گذاشت و اگر 

از توان مالی مناسب برخوردار باشیم، آن چه موجود نیست را به سازندگان ساز 

سفارش خواهیم داد. من به هیچ عنوان، مانعی بر سر راه این موضوع نمی بینیم 

چراکه مقصود ما رســیدن به صدادهی مطلوب مان است و تفاوتی نمی کند که 

این صدادهی با چه ابزاری ایجاد شــود. همان طور که اشاره کردم، نکته ای که در 

این میان باید به آن توجه کرد این اســت که باز هم آهنگســاز اســت که در مورد 

تمام این موارد تصمیم گیری می کند. اوســت که می نویسد از چه سازی در کجا 

باید استفاده کرد. به عنوان مثال هنگامی که فرامرز پایور بخشی از گروه نوازی را 

برای ساز عود می نویسد، ما هم اجرای آن را به عود می سپاریم یا زمانی که پرویز 

مشکاتیان برای تارباس می نویســد، ما هم اجرا را به تارباس می سپاریم و وقتی 

علی صمدپور برای قیچک باس می نویسد، انتخاب ما هم برای اجرا قیچک باس 

است. رهبران ارکستر تا جای ممکن اقدام به ایجاد تغییری دراین زمینه نمی کنند 

و به ندرت موردی پیش آمده اســت که آهنگســاز مجوزی بــرای ایجاد تغییر در 

گروهی ســازی دهد، مانند یکی از قطعات اجراشده در کنسرت ۱۲ اسفندماه 

۱۴۰۲ ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران، »مقام صبح« )مقدمه بیات ترک(، اثر 

سیامک جهانگیری که خود او اجازه داد گروه ساز قانون به ارکستر اضافه شود و 

پارتیتوری به شکلی جدید برای آن نوشته و اجرا شد. 
Ó 

 با این حساب باید گفت، غایت کار رهبر ارکستر بیرون آوردن ژوست ترین 

صدا براساس نوشته های آهنگساز از ارکستر است؟ 

صداقت کیش: ژوست ترین صدا با تفسیری جدید، براساس قدرت مداخله ای که 

به او داده شــده است. طبیعت کار رهبر ارکستر به عنوان اجراگر، همین است. 

مثالی می زنم. شما در موسیقی کلاسیک غربی می توانید اجراهای گوناگونی 

با رهبران ارکستر مختلف از سمفونی شــماره ۴۰ موتسارت به عنوان قطعه ای 

مشــهور با ملودی شناخته شده بشــنوید و کندی، تندی و تاکیدهایی در نقاط 

گوناگون آن ها بیابید. در مثالی از موســیقی ایرانی آن چه شــما امروز از ارکستر 

سازهای ایرانی جوانان ایران می شنوید، تفسیر من به عنوان رهبر آن از قطعاتی 

است که اجرا می کند و اگر رهبر آن تغییر کند، این قطعات به درستی با صدادهی 

دیگری اجرا خواهند شــد. اشــاره کردم که مجموعه بزرگی از آثار آهنگســازان 

پیشکسوت و جوان برای گروه  نوازی  بیش از یک بار رنگ اجرا به خود ندیده اند و 

پس از ساخته شدن توسط آهنگساز، تنها یک مرتبه به وسیله ارکستری که خود 

او فراهم آورده است روی صحنه رفته اند. درنتیجه تصور برخی آن است که غایت 

مطلوب، اجرایی مشابه همان اجراست. درحالی که ما چنین قصدی نداشتیم. 

غایــب مطلوب ما ارائه تفســیری درخــور از قطعات اجرایی بــود. ضمن این که 

مسئولیت عدم رسیدن به این تفسیر درخور، تمام و کمال با رهبر ارکستر است و 

در چنین شرایطی اوست که کار خود را به درستی انجام نداده است. 
Ó 

 خودتان قصد آهنگسازی برای ارکستر ســازهای ایرانی جوانان ایران را 
ندارید؟ 

صداقت کیش: یکی از شروط من در ابتدای پذیرش مسئولیت رهبری این ارکستر 

با خودم و با آرمان نوروزی این بود که اثری از خودم را به همراه این ارکســتر اجرا 

نخواهم کرد، چراکه می خواهم فرهنگ صاحب ارکســتر نبودن رهبر ارکســتر 

را تقویــت کنم. ایجاد یک گــروه و پدید آوردن یک ارکســتر برای اجرای قطعات 

یک آهنگســاز، پس از مدتی منجر به تبدیل شــدن آن ارکســتر به حیاط خلوت 

اختصاصی آن  آهنگســاز خواهد شد و این گونه ارکستر تنها می تواند از عهده 

اجرای درســت قطعات آن آهنگســاز برآید. موردی که در طول تاریخ 

موســیقی ایران به کرات مشــاهده می شــود. درحالی که 

ارکستر باید بتواند از عهده اجرای هر نوع قطعه ای 

برآید و رهبر ارکســتر باید بتواند قطعاتی غیر از 

آن چه خود می سازد را هم با ارکستر اجرا کند. 

من در این موقعیت ابداً نمی خواستم در مقام 

آهنگساز ظاهر شــوم و این شرط را از ابتدا با 

خود گذاشــته بــودم. میل به گســترش این 

فرهنگ را می توان بخشی از اهداف آموزشی 

ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران تلقی کرد که 

به ترویج آهسته آهسته آن امید بسته و بختیار 

است اگر این الگو ماندگار شود. 

آروین صداقت کیش: 
ما ضمن این که 

می خواستیم موسیقی 
آکوستیک خوبی را 
بدون تغییر و تقویت 

صوتی به گوش 
شنوندگان برسانیم، 

چیزی که از شنیدنش 
لذت ببرند و بر 

ارزش فرهنگی اش 
واقف باشند قصدمان 

این بود که امکانی 
برای اجرای همه 

آثار مغفول مانده و 
آثاری که عدم وجود 
ارکستر، زایش آن ها 

را در ذهن آهنگسازان 
معاصر متوقف می کند 

فراهم آوریم

گرامافون 

خبرسازان

آروین صداقت کیش رهبر ارکستر و شهریار قیدارپور کنسرت  مایستر از ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران گفتندامیدواری به نوازندگانی از نسل جوان

Ó 

 با چگونگی شکل گیری ایده تاسیس ارکستر سازهای ایرانی 

جوانان ایران با اســتفاده از نوازندگان جوان ایرانی آغاز کنیم. 

آیا هدف از تاسیس این ارکستر انجام کاری مشابه آن چه مرکز 

حفظ و اشاعه موسیقی انجام داد، بود  یا پیدا کردن جوانانی که 

نبودشان موجب ایجاد خلأیی در موسیقی ایران است؟ یا هر 

دوی این اهداف را در نظر داشت؟ 

آروین صداقت کیش: در ابتدا باید اشاره کنم که 

کنسرت ارکستر سازهای ایرانی جوانان ایران در 

ســال ۱۴۰۲ نه حاصل نخســتین دور فعالیت 

آن که برپاخاســتنی دوباره بود. برپاخاستنی که 

براساس ایده ای برآمده از خانه هنر نوین به مدیریت آرمان نوروزی با 

انتشار فراخوان جذب نوازنده آغاز شد. نوروزی در اوایل سال ۱۳۹۰ 

با همراهی برخی همکارانش ارکســتری مشابه ارکستر سمفونیک 

به نام ارکستر نوجوانان و جوانان ایران را بنیاد گذاشت. موسسان این 

ارکستر معلمان موسیقی هم بودند و ضمن این که هنرجویان ارکستر 

فقــط هنرجویان خودشــان نبودنــد، یکــی از اهداف شــان ایجاد 

ارکســتری برای هنرجویان  خودشان هم بود تا امکان اجرا برایشان 

فراهم شــود. نــوروزی در ســال ۱۳۹۷ بــه این فکر افتــاد که برای 

موسیقی ایرانی هم چنین ارکستری ترتیب دهد؛ ارکستری به همان 

نام با این تفاوت که به جای ســازهای کلاســیک غربی با ســازهای 

کلاسیک ایرانی شکل گرفت. او این بار با همکاری مهرداد میرزایی 

به عنوان رهبر، اولین دوره کنسرت ارکستر نوجوانان و جوان ایران با 

 اعلام جرم علیه روزنامه 
جهان صنعت و یک خبرنگار

دادســتانی تهران علیه روزنامــه جهان صنعت و یک 

خبرنگار، اعام جرم کرد. ایسنا ضمن اعام این خبر 

به نقل از قوه قضائیه نوشت، این قوه دراین خصوص 

اعام کرد: »در پی انتشار مطالبی در جهت برهم زدن 

امنیت روانی جامعه و متاطم کردن فضای اقتصادی 

کشــور پس از عملیــات موفقیت آمیــز و غرورآفرین 

شامگاه شنبه ۲۵ فروردین نیروهای مسلح کشور علیه 

رژیم صهیونیســتی، دادســتانی تهران علیه روزنامه 

جهان صنعت و یک خبرنگار اقتصــادی اعام جرم 

کرد. برهمین اســاس و در راستای صیانت از امنیت 

روانــی جامعه، ضمن اعام جرم، بــرای این روزنامه و 

فرد مورد اشاره، پرونده قضایی تشکیل و جهت ارائه 

توضیحات به دادسرای تهران احضار شدند.«  

یادبود کیومرث پوراحمد 

ــت  ــالروز درگذش ــتین س ــاه، نخس ــانزدهم فروردین م ش

تاثیرگــذار  کارگــردان  پوراحمــد،  کیومــرث  زنده یــاد 

ســینمای ایــران بــود و بــه همیــن مناســبت قــرار 

اســت مراســم بزرگداشــت و یادبــودی بــرای او در خانــه 

ســینما برگــزار شــود. طبــق اعــام روابط عمومــی خانــه 

ــنبه  ــم روز چهارش ــن مراس ــزاری ای ــان برگ ــینما، زم س

۲۹ فروردین مــاه ســاعت ۱۶ و ۳۰ دقیقــه، در ســالن 

ــن  ــود. در ای ــد ب ــینما( خواه ــه س ــیف الله داد )خان س

ــن  ــن داوودی، محس ــاری، ابوالحس ــاس ی ــم عب مراس

ــینمای  ــاره  س ــاد درب ــار فکری ارش ــفی و مازی امیریوس

ــران  ــینمای ای ــرای س ــراث او ب ــد و می ــرث پوراحم کیوم

ســخن خواهنــد گفــت. ایــن برنامــه بــه همــت کمیتــه 

ــینمای  ــدان س ــندگان و منتق ــن نویس ــی انجم فرهنگ

ایــران و بــا همــکاری انجمــن کارگردانــان ســینمای 

ایــران تــدارک دیــده شــده و ورود بــه آن بــرای عمــوم آزاد 

ــاره  ــینما اش ــه س ــی خان ــت. روابط عموم ــگان اس و رای

کــرده اســت کــه به دلیــل همزمانــی ســالروز درگذشــت 

ایــن فیلمســاز بــا مــاه مبــارک رمضــان، زمــان برگــزاری 

ایــن بزرگداشــت بــه تاریخ یادشــده منتقل شــده اســت.

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول

حافظ موسیقی ایران
 به مناسبت سالروز درگذشت 

داریوش صفوت

حیات و ممات کنونی موسیقی ایران، حتی همین پیکره 

نیمه جان، مدیون حضور اســاتید و بزرگانی ا ست که بدون 

اندک چشمداشتی، موسیقی را از ورطه هاک نجات داده 

و به ساحل امن رساندند. بی مقدمه باید از استاد داریوش 

صفوت به عنوان پرچمدار خادمان به هنر موسیقی نام برد 

که خدمات فراوان او به هنر، بر هیچ اهل هنری پوشــیده 

نیســت. داریوش صفوت، موســیقیدان، نوازنده سازهای 

سنتور و ســه تار و از شاگردان حبیب سماعی و ابوالحسن 

صبا بود، گستره فعالیت های ارزشمند صفوت در موسیقی 

ایرانی تا اندازه ای بود که نامش را در پهنه موســیقی ایران 

یگانه کرد. قبل از آنکه از صفوت انتظار شنیدن آلبوم خاصی 

را داشته باشیم، باید خدمات جامع وی در حوزه موسیقی را 

بررسی کنیم. از تربیت هنرجویانی که هرکدام به اساتیدی 

بزرگ و تاثیرگذار در موســیقی بدل شدند، تا نگارش کتب 

متعدد و تأسیس مرکز حفظ و اشاعه موسیقی. پژوهش در 

حوزه های مختلف هنر موسیقی باعث شد تا رسالات و کتب 

متعددی از این استاد بزرگ موسیقی به یادگار بماند، رساله 

»عرفان و موسیقی ایرانی«، کتاب »موسیقی ایران« به زبان 

فرانسه، کتاب»هشت گفتار درباره فلسفه موسیقی« و کتاب 

و سی دی »کتاب ۱۲۴ قطعه برگزیده از موسیقی کاسیک 

ایران«، آثار برجای مانده از ایشــان هستند. صفوت اما به 

تربیت شاگردان مطرح بسیاری نیز همت گمارد. او که خود 

به همراه جمع پرتعداد دیگر، تربیت یافته مکتب اساتیدی 

چون صبا بود، شاگردانی را تربیت کرد که هر یک، در تثبیت 

و ماندگاری هنر کنونی تاثیر بســزایی داشــتند. علیزاده، 

کیانی، مشــکاتیان، پریســا، رضوی سروســتانی به طور 

مستقیم از آموزه های صفوت بهره بردند. شخصیت والای 

هنری صفوت باعث شد تا تعداد بسیاری از هنرجویان آن 

زمان جذب وی شده و ادامه راه هنری خویش را تحت نظر 

آموزه های ایشــان طی کنند، علی الخصوص پس از آنکه 

اقدام به تاسیس مرکز حفظ و اشاعه موسیقی کرد و با اضافه 

شــدن بزرگانی همچون عبدالله دوامی، ســعید هرمزی، 

نورعلی برومند و مهدی کمالیان به عنوان اساتید این مرکز، 

هنرمندان دیگــری نیز از آموزه های ایــن بزرگان بهره مند 

شــدند تا در نهایت بزرگانی همچون شجریان، کیانی نژاد، 

شکارچی، پیرنیاکان، گنجه ای، طایی، اعیان، ذوالفنون و 

بسیاری دیگر از ستاره های آسمان موسیقی کاسیک ایران 

در دهه های ۶۰ تا ۹۰ متولد شــوند. این مرکز که مدیریت 

آن تا سال ۱۳۵۹ نیز برعهده شخص صفوت بود، به منظور 

گسترش و شناسایی موسیقی ایرانی بنا نهاده شد و در آنجا 

دستگاه ها، گوشه ها، ریزه کاری ها و رموز موسیقی سنتی، 

به عاقه مندان به موســیقی آموزش داده می شد. ایشان 

در مصاحبه ای درباره به کارگیری از ظرفیت دانش اساتید 

در ایــن مرکز معتقد بود: »همه کســانی که در موســیقی 

قدیم ایران اثر و نشــانی دارند در حد همان اثر و نشان با ما 

همکاری می کنند، مثاً یکی در قدیم ساز می زده، اما پیر 

شده و دســتش می لرزد و نمی تواند بزند، لیکن یک چهار 

مضراب از فان استاد را می داند. ما خواهش می کنیم که 

بیایند و آن چها رمضراب را به ما بدهند« در میانه سال های 

۱۳۴۰ تا ۱۳۵۰ که اقتصاد ایران رشد کرد و افزایش قیمت 

نفــت، ثروت عمومی را افزایــش داد، ذائقه فرهنگی طبقه 

متوسط جامعه نیز همسو با قشر مرفه تغییر کرد و همزمان 

با گسترش شــبکه های ارتباطی رادیو و تلویزیون، فرهنگ 

اصیــل ایران نیز تا مرحله انحطــاط پیش رفت، انحطاطی 

که بی شــک رادیو و تلویزیون آن زمان از مقصرین اصلی آن 

بود. –چونان که مقصر اصلی بلبشــوی فرهنگی امروز نیز، 

همین رسانه ناسودمند است- اما »تاش روشنفکران مترّقی 

آن زمان« برای جلوگیری از رشد بی اندازه ابتذال، باعث شد 

تا فرهنگ ملی اندکی رشــد کرده و صیانت از آن، به شکل 

جدّی تری در دســتور کار قرار گیرد. همین مهم نیز سبب 

شــد تا موسیقی ایرانی بیش از گذشــته در مدار توجه قرار 

گرفته و درنهایت مرکز حفظ و اشــاعه موسیقی با پیشنهاد 

دکتــر صفوت به رئیس وقت رادیو تلویزیــون، کار خود را در 

اوایل ســال ۱۳۴۸ به طور رسمی آغاز کند. بی گمان سهم 

داریوش صفوت در حفظ شــاکله کنونی موســیقی ایرانی 

نه تنها غیرقابل انکار است که باید، حضور این پیکر نیمه  جان 

را مدیون تاش های او در راستای حفظ موسیقی دانست. 

او که معتقد بــود؛ »در دنیای پرتاطم امروز ملتی می تواند 

به موجودیت خود به عنوان یک ملت زنده و مســتقل ادامه 

دهد که میراث فرهنگی و هنری خود را حفظ کند و به سنن 

و آداب خود پایبند باشــد. بی اعتقادی به سنن فرهنگی و 

ملی باعث تزلزل ریشــه های حیاتی یک ملت می شود. 

موسیقی ملی ما چنین میراث پر ارج و گرانبهایی است 

و باید با جان و دل در حفظ آن بکوشــیم«، تمام تاش 

خود را برای پاسبانی از این هنر به کار بست تا آن 

را به عنوان میراثی گرانقدر از گذشــتگان، 

به جوانان نســل آینده انتقــال دهد. 

بیســت وهفتم فروردین ماه ســالروز 

درگذشــت ایشــان اســت. یاد و 
نام شان تا ابد مانا.

پژوهشگر و منتقد
محمدجواد صحافی

گزارش 

موسیقی

گزارش
انرژی
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پایان یا آغازجنگ 
مقابله با کارزار  قربـانی نمایی

 بازگشت اسرائیل 
به تهدیدات کلاسیک

گزارشی از شهاب شهسواری درباره  فضا سازی تبلیغاتی اسرائیل 

یادداشتی از منصور براتی 
کارشناس مسائل اسرائیل

مخالفت جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا با مشارکت کشورش 
در هر نوع حملۀ نظامی متقابل اسرائیل به خاک ایران، رهبران 

»دولت عبری« را نسبت به واکنش سریع به عملیات پهپادی و 
موشکی جمهوری اسلامی به تردید انداخته و سبب شکاف بین 

آنان شده است. طبق گزارش رسانه ها، بایدن در گفت وگوی تلفنی 
خود با بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل، سازماندهی یک 

اقدام جمعی دیپلماتیک را برای منزوی سازی ایران، بر تلافی جویی 
نظامی ترجیح داده اســت. بنی گانتز، وزیر کابینۀ جنگ اسرائیل با 

صدور بیانیه ای تلویحاً با پیشنهاد بایدن موافقت کرده و ضمن تأکید 
بر واکنش اسرائیل در »زمان و مکان مناسب«، بهره برداری از همراهی 

و همدلی قدرت های غربی و کشورهای منطقه را در مقابله با پهپادها و 
موشک های ایرانی، اولویت نخست برشمرده است. اسرائیلی ها از اینکه 

حملۀ موشکی و پهپادی ایران خسارت سنگینی به آنها وارد نکرده است، 
ابراز خرســندی می کنند و برخــی از آنها، برای اجتناب از برخورد ســریع 

با ایران، آن را پیروزی ارتش و کارایی سیســتم دفاع موشــکی خود به شمار 
می آورند. با این همه، وزیران راست افراطی در کابینۀ نتانیاهو خواهان پاسخی 

به زعم خود »خُردکننده« به ایران شــده اند و یکی از وزرای عضو لیکود، بدون 
نــام بردن از بنــی گانتز او را به نشــان 
برابــر جمهــوری  دادن »ضعــف« در 
اســلامی متهــم کــرده اســت. ظاهراً 
پس از اتحاد و همبســتگی کوتاه مدت 
گروه های اســرائیلی در مقابل تهدید 
عملیات مستقیم جمهوری اسلامی، 
اکنون پــس از انجام و اعــلام پایان آن 
عملیــات، شــکاف و اختلاف بر ســر 
چگونگــی ادامه و مدیریت جنگ غزه 
بین آنها، دوباره به نقطۀ نخست خود 
بازگشته است. دولت آمریکا و متحدان 
اروپایــی و عــرب آن اصــرار دارنــد که 
جنــگ در غزه بــدون وجود یک طرح 
دیپلماتیک روشــن برای پایــان دادن 
به منازعۀ تاریخی اســرائیل و عرب ها، 
اقدامی ابتر و فاقد اســتراتژی اســت، 
امــا نتانیاهو به منظور حفــظ وفاداری 
احــزاب تنــدرو ملی گــرا و مذهبی به 

ائتــلاف تحت رهبری خــود، نوعی نظامی گری بدون چشــم انداز را در برابر نوار غزه در پیش گرفته 
اســت. با این حال، در کابینۀ جنگی که پس از عملیات 7 اکتبر نیروهای حماس در اســرائیل شــکل 

گرفته است، بنی گانتز و همکارانش در حزب اتحاد ملی، منتقد نتانیاهو و موافق نظر جو بایدن هستند 
و از طرحی دیپلماتیک که به آزادی اسیران و پایان جنگ در غزه و سپردن امور آن به دولت خودگردان 

فلسطینی در چارچوب عادی سازی روابط تمام کشورهای عرب با اسرائیل و زمینه سازی برای استقلال 
دولت فلسطینی منجر شود، استقبال می کنند. ظاهراً از نگاه دولت بایدن و متحدان اروپایی و عرب آن و 

همینطور جناح اصطلاحاً »کبوترها« در اسرائیل، حملۀ پهپادی و موشکی ایران به اسرائیل زمینه را برای 
ابتکار دیپلماتیک، بیش از پیش فراهم کرده اســت و از همین رو، واکنش نظامی دولت نتانیاهو به عملیات 

ایران را مایۀ از دست رفتن این فرصت می دانند. نتانیاهو اما در کنار تلاش برای جلب رضایت متحدان افراطی 
و نژادپرست خود در کابینه، با هر ابتکارِ منجرِ به شکل گیری کشور فلسطینی نیز مخالف است و از همین رو، 

اگر تحت فشار فزایندۀ آمریکا و برخی از وزیران کابینۀ جنگ نباشد، تلاش خواهد کرد که با ماجراجویی تازه ای 
علیــه اهداف ایرانــی، کل طرح دیپلماتیک را خنثی کند. در هر صورت، زورآزمایی تازه ای بار دیگر بین شــخص 

نتانیاهو و نیروهای متحدش در ائتلاف حاکم از یک ســو با دولت بایدن و شــرکای اروپایی و عرب او از سوی دیگر، 
آغاز شده است. به نظر می رسد نتانیاهو که مرهون کمک دولت بایدن و چند شریک اروپایی و عرب آن در جریان 

عملیات موشکی و پهپادی نیروهای ایرانی شده است، مثل سابق نتواند در برابر فشار و خواست آنان تاب بیاورد، 
اما در عین حال، اولویت او در شــرایط کنونی حفظ موقعیت شخصی خود است و این موقعیت شخصی مثل سابق 

به حفظ ائتلاف راست افراطی و تبعیت از امیال تندروانه و ماجراجویانه و بدون چشم انداز سیاسی آنها وابسته است. 
بنابراین احتمال اینکه به توصیۀ جو بایدن عمل نکند، چندان کم نیست.

نگاه 
هم میهن

نگاه 
هم میهن

احمد زیدآبادی
نویسنده و مشاور هم میهن 

بایدن و نتانیاهو
بازگشت به پلۀ اول

 آزمونی دیگر 
برای شورای امنیت 

اسرائیل واکنش نشان خواهد داد؟باهوش باشید

ایران به دنبال دفاع مشروع است

 پاسخ ایران ممکن است 
به جنگ منطقه ای منجر نشود

مروری بر مواضع احزاب 
اصلاح طلب و دبیران کل  

 از حمله اسرائیل به کنسولگری 
تا عملیات ایران

گزارش
سیاست
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تحلیلی از آرمین منتظری درباره  تغییر قواعد 
رویارویی تهران و تل آویو در دو هفته گذشته

دنی سیترینوویچ پژوهشگر غیرمقیم  شورای آتلانتیک

رحمان قهرمانپور  کارشناس مسائل بین الملل

پس از جنگ جهانی اول که کشورهای پیروز 
برای جلوگیری از جنگ هــای ویرانگر دیگر 
»جامعه ملل« را تشــکیل دادند، خیلی زود 
معلوم شــد که آن نهــاد کارایــی لازم را برای 
جلوگیــری از جنگ و تامین صلح نداشــت. 
یکی از علل شکســت آن نیــز بی توجهی به 
واقعیت های بین المللی بود. در نتیجه قادر 
بــه جلوگیری از جنگ ویرانگــر جهانی دوم 
نشــد. این بار پس از جنگ قدرت های پیروز 
ســعی کردند از شکســت جامعه ملل درس 
بگیرند لذا ســازمان ملل متحد را تأســیس 
کردنــد و رکــن مهــم آن شــورای امنیت این 
ســازمان اســت که برخلاف گذشــته سعی 
کردند با پذیرش حق وتو برای پنج قدرت برتر 
از شکست شورا جلوگیری کنند. در واقع، به 
نحو دیگری کوشیدند که منویات قدرت های 
برتر را به رسمیت بشناسند، به عبارت دیگر، 
برقراری صلح جهانی به قیمت تامین منافع 
قدرت هــای برتــر. طبق مــاده ۲۴ منشــور 
سازمان ملل، شورای امنیت از طرف تمامی 
اعضای ســازمان ملل، مسئول اصلی حفظ 
صلــح و امنیــت بین المللی اســت و باید در 
اجــرای ایــن وظایف طبــق اهــداف و اصول 
ملــل متحد عمل کنــد. بر این اســاس چند 
وظیفه جزئی تر برای این شورا در نظر گرفته 
شــده از جمله: مســئول اولیّه حفظ صلح و 
امنیت بین المللی؛ و نیــز توصیه روش های 
اختلافــات  فصــل  و  حــل  مســالمت آمیز 

7 بین المللی.

گزارش 
دیپلماسی 
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بررسے پاسخ نظامی ایران به اسرائیل  و پیامد ها و واکنش های جهانے آن 


